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۱۲کالايصادراتيبهعراقبازرسينميشوند
نيره پيروزبخت، رييس س��ازمان ملي 
اس��تاندارد در گفتگو با ايس��نا، اظهار 
کرد: پيرو تنظيم و ابلاغ تفاهم نامه با 
کشور عراق و درخواست آنها مبني بر 
ارسال نسخه انگليسي يا عربي مربوط 
به ۱۲ کالا پس از برگزاري جلس��ات 

متعدد کارشناسي تشکيل شده در سال گذشته با حضور نمايندگان 
پژوهشگاه استاندارد، نظارت بر اجراي استاندارد، دفتر ارزيابي کيفيت 
کالاه��اي صادرات��ي و وارداتي و دفتر تدوين اس��تانداردهاي ملي 
تمامي استانداردهاي ملي مربوط به بسته مورد تقاضاي کشور عراق 
به زبان انگليس��ي برگردانده ش��د. وي با اشاره به اين که عراقي ها 
فهرس��تي از ۵۰ کالاي مورد نياز خود را به ايران اعلام کردند تا 
استانداردهاي مربوطه به زبان انگليسي عربي بازگردانده شود، اظهار 
کرد: براين اساس ايستگاه بازرسي استاندارد کالا در مرز ايران و عراق 
براي بازرسي استاندارد کالاهاي مربوطه حذف مي شود و عراقي ها 
با علامت استاندارد ايران در ارتباط با واردات کالاهاي مربوطه اقدام 
مي کنند. رييس سازمان ملي استاندارد افزود: ۳۸ کالاي ديگر در 
انتظار برگرداندن استانداردهاي ملي ايران به زبان انگليسي يا عربي 
است تا مجموع کالاهايي که قرار است بدون بازرسي استاندارد در 
مرز از ايران به عراق صادر شوند به ۵۰ مورد برسد. پيروزبخت در 
ارتباط با اسامي ۱۲ کالاي مربوطه که در حال حاضر صادرات آنها 
از ايران به عراق نيازمند بازرسي استاندارد در مرز نيست، اعلام کرد: 
مرغ منجمد، رب گوجه فرنگي، کولر، اجاق گاز، آجرف جوراب، تاير 
موتورسيکلت، تاير دوچرخه، تاير لايه اريب خودروهاي سواري و 
وانتي سبک، تايرهاي راديال خودروهاي سواري و وانتي سبک، 
تايره��اي باياس اتوب��وس، بارکش و يدک کش، تايرهاي راديال 
اتوبوس، راکش و يدک کش ۱۲ کالايي هستند که در حال حاضر 

مورد بازرسي استاندارد در مرز قرار نمي گيرند.

توضيحاتگمرکدرخصوصانهدام
باندقاچاقخودروهايخارجي

گمرک ايران درباره انهدام باند قاچاق س��ازمان يافته خودروهاي 
خارج��ي اع��لام کرد: بنا براعلام گمرک ش��هيد باهنر بندرعباس 
تش��ريفات گمرکي اين خودروها قانوني بوده و به طور قانوني به 
گمرک اظهار ش��ده اس��ت. به گزارش مهر، عليرضا دشتاني ناظر 
گمرکات استان هرمزگان گفت: تشريفات گمرکي اين خودروها 
قانوني بوده و در چارچوب مقررات پس از اخذ مجوزهاي قانوني 
به گمرک شهيد باهنر بندر عباس اظهار شده است. وي ادامه داد: 
خودروه��ا ب��دواً به طور قانوني به گمرک اظهار و تش��ريفات اوليه 
برخي از آنها انجام و يا در حال طي نمودن مابقي تش��ريفات بود. 
دشتاني افزود: بنابر اعلام گمرک شهيد باهنر بندرعباس تشريفات 
اوليه واردات قطعي ۳۱۹ دس��تگاه خودروي س��واري طي ۱۲ فقره 
اظهارنامه در گمرک مذکور در حال انجام بوده و تشريفات نهايي 
کالاي اظهارنامه هاي مربوطه در گمرک مزبور تمام نشده بود. به 
گفته ناظر گمرکات استان هرمزگان، دلايل و مستنداتي مبني بر 
توقيف خودروهاي مذکور به گمرک واصل نش��ده اس��ت. دشتاني 
گفت: به استناد مواد ۷، ۳۸ و ۱۰۵ قانون امورگمرکي امکان خروج 
کالا از آن گمرک امکان پذير نبوده؛ به دليل اينکه تشريفات گمرکي 
اين خودروها در مرحله پرداخت حقوق ورودي متعلقه بوده است. اين 
مقام مسئول افزود: مجوز ورود اين خودروها در سامانه جامع امور 
گمرکي بارگذاري شده و تخلف از مقررات از سوي هيچ مرجعي رسماً 
به گمرک گزارش نشده است. همچنين دلايل و مستندات مبني بر 

توقيف خودروهاي مذکور به گمرک واصل نشده است.

افزايش۱۵درصدي
صادراتکالاهاينساجيوپوشاک

مديرکل دفتر صنايع نساجي و پوشاک 
وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 
پارس��ال صادرات کالاهاي نساجي و 
پوش��اک به ح��دود ۹۷۰ ميليون دلار 
رس��يد که در همس��نجي با س��ال ۹۵ 
رشد حدود ۱۵ درصدي داشت. افسانه 

محرابي درباره مهمترين دستاوردهاي صنعت نساجي در سالي که 
گذشت، افزود: يکي از مهمترين دستاوردهاي صنعت نساجي در 
سال گذشته، اجراي دستورالعمل چگونگي صدور گواهي فعاليت 
نمايندگان، توزيع کنندگان، دفاتر و ش��عب ش��رکت هاي خارجي 
عرضه کننده کالاي پوشاک داراي نام و نشان تجاري )برند( بود. 
وي اظهار داش��ت: در همين پيوند، با اجراي ماده ۳ دس��تورالعمل 
مذکور درخصوص سفارش گذاري و توليد درصدي از ميزان واردات 
برندهاي مذکور از طريق توليد کنندگان داخلي، اميد مي رود که 
ب��ا فراه��م آمدن زمينه تبادل اطلاعات و انتقال تجربيات و دانش 
فني ميان طرف هاي خارجي و ايراني، به تدريج ش��اهد رش��د و 
شکوفايي اين صنعت باشيم. محرابي خاطرنشان کرد: تاکنون از 
۷۱ برند خارجي که مدارک خود را ارائه کردند، ۳۳ برند از کشورهاي 
انگلستان، ايتاليا، بلژيک، اسپانيا، فرانسه، سوئيس، آلمان، هنگ 
کنگ، لهس��تان، کانادا و ترکيه براي س��فارش گذاري در راستاي 
اجراي ماده ۳ دس��تورالعمل فوق اقدام به همکاري مش��ترک با 
توليدکنندگان ايراني کردند. وي ساير فعاليت هاي صورت گرفته 
در اين بخش را شامل اجرايي شدن ماده ۱۳ قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز در م��ورد شناس��ه دار ک��ردن کالاه��اي وارداتي، اعمال 
محدوديت براي واردات پوشاک به مناطق آزاد و بهبود روش هاي 
ارزيابي و ترخيص کالاهاي نساجي و پوشاک در گمرکات کشور 

عنوان کرد.

نظرمساعدوزيرصنعت
برايرفعمشکلاتقطعهسازان

در آخرين جلسه شوراي سياست گذاري صنعت خودرو که با حضور 
وزير صنعت،  معدن و تجارت و مديران عامل شرکت هاي خودروساز 
و همچنين نمايندگان انجمن خودروسازان و قطعه سازان برگزار 
شد، شريعتمداري نظر مساعد خود براي حل مشکلات قطعه سازان 
را اعلام کرد. دبير انجمن سازندگان قطعات و مجموعه هاي خودرو 
در گفتگو با خبرخودرو در رابطه با تصميمات اتخاذ شده در جلسه 
ش��وراي سياس��ت گذاري صنعت خودرو گفت: يکي از مهمترين 
مشکلات قطعه سازان افزايش ۳۵ درصدي قيمت مواد اوليه است 
که موجب زيان دهي شديد قطعه سازان گشته که در اين زمينه در 
جلسه شوراي سياست گذاري خودرو در حضور آقاي شريعتمداري 
اين مبحث مطرح شد و جداول تهيه شده توسط انجمن خودروسازان 
به ايشان ارائه شد و در نهايت با نظر مساعد وزير، به زودي اتفاقات 
خوبي براي خودروسازان و قطعه سازان خواهد افتاد که جزئيات آن 
در يک يا دو هفته آينده اعلام خواهد شد. مازيار بيگلو در ادامه افزود: 
وزير صنعت براي همکاري با خودروساز و قطعه ساز نظر بسياري 
مساعدي داشتند. مباحث بسيار خوبي مطرح شد و تصميمات بسيار 
مهم و مثبتي اتخاذ شد که به زودي اعلام و رسانه اي خواهد شد. 
وي در رابطه با تأثير شوراي رقابت بر تصميمات جديد اتخاذ شده 
گفت: راهکارهايي در اين جلسه مطرح شد که چطور با شوراي رقابت 
و ساير نهادها به تفاهم برسيم و براي اجراي اين طرح جديد همه 
مسائل بررسي شده است به گونه اي که براي قطعه ساز و خودروساز 

و همچنين مصرف کننده اتفاقات خوبي خواهد افتاد.

پيشخوان

صنعت، معدن،تجارت

گروه صنعت، معدن و تجارت: در س��ال حمايت از 
توليد ملي، مجلس نظارت جدي خود را برعملکرد 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در زمينه حمايت از 
کالاي ايراني اعمال خواهد گرد. سال ۱۳۹۷ تحت 
عنوان حمايت از کالاي ايراني از سوي مقام معظم 
رهبري نام گذاري ش��د ت��ا وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در طول سال جاري مأموريت بزرگي را در 

جهت تحقق اين هدف پيش رو داشته باشد.
سال ۱۳۹۷ تحت عنوان "حمايت از کالاي ايراني" 
نام گرفت و مجلس از همان روزهاي آغازين سال 
قص��د در نظ��ارت جدي بر عملکرد وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در اين زمينه دارد تا با دريافت ارائه  
گزارش ماهانه از سوي وزير صنعت، معدن و تجارت 
به نمايندگان مجلس، در جريان چگونگي حمايت 
از کالاي ايران��ي ق��رار گي��رد و بتواند وضعيت را در 
برهه هاي زماني مختلف س��ال ارزيابي کند که به 
همين منظور اخيراً نشست کميسيون ويژه حمايت 
از تولي��د ملي ريي��س مجلس و نيز وزيران صنعت 
و نفت برگزار ش��د تا راهکارهاي موجود در جهت 
حمايت از کالاي داخلي ارائه و مس��ائل مختلف در 

اين زمينه مطرح شود.
حالا محمد شريعتمداري و وزراتخانه صنعت، معدن 
و تجارت مکلف هس��تند در س��ال ۱۳۹۷ حمايت از 
کالاي ايران��ي را ب��ه عنوان ي��ک اولويت ضروري 
و ج��دي در اقتص��اد کش��ور مدنظر ق��رار دهند و نه 
تنه��ا در ش��عار که در عم��ل نيز بتوانند زمينه بهبود 
کيف��ي کالاه��اي توليد داخل و ايجاد بازار فروش را 
فرآهم کنند. در اين ميان اما مجلس نيز در راستاي 
تحقق اين امر حس��اس ش��ده و به صورت جدي 
از هم��ان روزه��اي آغازين س��ال عزم خود را براي 
نظارت بر عملکرد وزارت صنعت، معدن و تجارت 

اخذ کرده است.
در اين ارتباط علي لاريجاني، رئيس مجلس با تاکيد 
بر اينکه نبايد اجازه واردات به کالاهايي که مشابه 
داخل��ي آن ب��ه نحو مطلوب توليد مي ش��ود، اعلام 
موارد ممنوعيت برخي اقلام به کش��ور را توس��ط 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت ضروري دانس��ته 
و بيان کرد که در راس��تاي حمايت از توليد داخلي 

نيازمند عزم ملي هستيم و بايد با همکاري يکديگر 
مشکل را حل کنيم.

الزام به ارائه گزارش ماهانه به مجلس ���
رئي��س ق��وه مقننه همچنين اعلام ک��رد که وزير 
صنعت، معدن و تجارت بايد ماهانه گزارش��ي را به 
مجلس ارائه کند تا نمايندگان در جريان پيش��رفت 
امور در زمينه  حمايت از توليد کالاي داخلي باشند. 
لاريجاني با تاکيد بر اينکه بايد اجازه اظهار نظر به 
بخش خصوصي داده شود تا بتواند عملکرد مطلوبي 
داش��ته باش��د، ادامه داد که وزير صنعت، معدن و 
تجارت معتقد است قانون ارزش افزوده بايد اصلاح 
شود، اما مساله اي که ما به آن تاکيد داريم اين است 
که مجلس در اين رابطه مسئول نيست و دولت بايد 
نظرش را به صورت صريح و ش��فاف اعلام کند و 

مسئوليت کار در اين رابطه روشن باشد.

ب�راي  اف�زوده  ارزش  مالي�ات  مش�کل  ���
توليدکنندگان

اين در حالي اس��ت که محمد ش��ريعتمداري، وزير 
صنع��ت، مع��دن و تجارت نيز ب��ا تاکيد بر ضرورت 
اصلاح قانون ماليات بر ارزش افزوده براي حمايت 
از توليدکنن��دگان داخل��ي بي��ان کرد ک��ه يکي از 
راهکارهاي دريافت ماليات، از مصرف کننده نهايي 
به عنوان آخرين حلقه زنجيره است. وي عدم تلاش 
کاف��ي در جهت کيفيت بخش��ي ب��ه کالاي ايراني 
را يک��ي از دلاي��ل کاهش انگيزه مردم براي خريد 
کالاي داخلي دانست و خاطرنشان کرد که متاسفانه 
قدم هاي مناس��ب فرهنگي در راس��تاي حمايت از 
کالاي ايراني برداشته نشده و به هر ميزان که کيفيت 
کالاه��ا افزاي��ش يابد قطار توليد به ريل اصلي خود 
باز خواهد گذشت و ميزان سرمايه  گذاري داخلي و 

خارجي در کشور افزايش مي يابد.
چال�ش محدودي�ت مناب�ع ب�راي نوس�ازي  ���

صنعت
وزي��ر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت همچني��ن در 
صحبت هاي خود با اشاره به اينکه نوسازي صنايع 
داخلي موجب کيفيت بخشي به توليد مي شود، اظهار 
کرد که محدوديت منابع يکي از عوامل کند بودن 
نوس��ازي در کش��ور اس��ت که در همين راستا مبلغ 
مناسبي در سال ۱۳۹۷ براي نوسازي صنعت کشور 
اختص��اص يافت��ه که در اين راس��تا بايد نرخ بازده 

صنعتي مناسب نيز تعيين شود.
فرهنگسازي لازمه استفاده از کالاهاي ساخت  ���

داخل
کاظم��ي،  ارتب��اط س��يدحميدرضا  همي��ن  در 
عضوکميس��يون ش��وراها و امور داخلي مجلس در 

رابطه با حمايت از کالاي ايراني در گفتگو با خبرنگار 
روزنام��ه »تج��ارت« بيان ک��رد: حمايت از کالاي 
ايراني منجر به رونق اقتصادي در کش��ور مي شود. 
بحث اقتصاد مقاومتي که مقام معظم رهبري چند 
سال پي درپي تاکيد فرمودند به توجه به ظرفيت هاي 
داخل کش��ور اش��اره داشت و توجه به کالاي ايراني 
مهمترين ظرفيت داخلي کشور محسوب مي شود. 
وي در ادام��ه گف��ت: تا جاي��ي که کالاي ايراني در 
کش��ور موجود اس��ت و ما مي توانيم نيازهاي خود را 
از کالاي ايراني تأمين کنيم، نبايد به فکر کالاهاي 
غيرايراني باشيم. البته در بعضي از موارد بر حسب 

ضرورت بايد از نوع خارجي استفاده کرد.
اي��ن نماين��ده مجلس گفت: اکثر کش��ورهاي دنيا 
ب��ر روي محص��ولات داخلي خود تعصب دارند و تا 
زماني که مي توانند نيازهايشان را از کالاهاي داخلي 
خود تأمين مي کنند و به س��مت کالاهاي خارجي 
نمي روند. ما نيز بايد در اين زمينه فرهنگسازي انجام 
دهيم. عضو کميسيون شوراها و امور داخلي افزود: 
توليدکنندگان داخلي بايد کيفيت کالاي خود را بالا 
ببرند تا قابل رقابت با کالاهاي مشابه خارجي باشند 
يا حتي از کيفيت بالاتري برخوردار باشد، به دنبال 
آن مردم با عشق و علاقه از کالاي ايراني حمايت 
خواهند کرد که در نهايت به اقتصاد و اشتغال کشور 

نيز کمک خواهد شد.
کاظمي در ادامه با اشاره به اينکه »ما بايد برنامه هاي 
مدوني در خصوص مبارزه با قاچاق داشته باشيم« 
بيان کرد: امروز قاچاق بخشي از بازار داخل کشور 
را گرفته است. متاسفانه امروز افرادي کالاي قاچاق 
را به حجم وسيعي به کشور وارد مي کنند. نمي دانم 
پش��توانه اين افراد از کجاس��ت ولي بايد از مجاري 
قانون��ي جل��وي اين افراد گرفته ش��ود. اين نماينده 
مجلس همچنين در پاسخ به اين سؤال که شما تا چه 
اندازه از کالاي ايراني استفاده مي کنيد، اظهار کرد: 
من شخصاً تا جايي که امکان داشته باشد نيازهاي 
زندگ��ي ام را از کالاه��اي داخلي تأمين مي کنم و به 
س��مت کالاي خارج��ي نمي روم و ت��ا زماني که ما 
کالاي ايراني داريم ضرورتي ندارد به سمت استفاده 

از کالاي خارجي برويم.

کاظمی در گفتگو با »تجارت« فرهنگسازی لازمه استفاده از کالای ایرانی

عملکرد  وزارت صنعت زیر ذره بین مجلس

تیغ دولبه واردات براي اقتصاد کشورریزش قیمت در انتظار خودروهاي وارداتيابلاغ کاهش تعرفه واردات خودروهاي هیبریدي
وزي��ر صنع��ت از اب��لاغ مصوب��ه کاهش 
تعرف��ه واردات خودروه��اي هيبري��دي 
به دس��تگاه هاي اجراي��ي خبر داد. محمد 
ش��ريعتمداري با اش��اره به مصوبه جديد 
دول��ت براي تعرفه خودروهاي هيبريدي، 

اظه��ار داش��ت: مصوب��ه قبلي دولت که فاصل��ه تعرفه خودروهاي 
هيبريدي مختلف را کم کرده و شرايطي را فراهم کرده بود که شايد 
اشتياق براي ورود خودروهاي هيبريدي کم شده بود، تغيير يافت. 
وي با بيان اينکه با مصوبه جديد دولت فاصله بين تعرفه واردات انواع 
مختلف خودرو بيشتر شد، افزود: اين مصوبه به اين منظور تصويب 
شد که خودروهاي هيبريدي توليد شده به صورت سه نوع موازي، 
سري و سري موازي را مورد حمايت قرار دهيم. شريعتمداري گفت: 

اين مصوبه به دستگاه هاي اجرايي ابلاغ شده است.

رئي��س اتحادي��ه نمايش��گاه داران و 
فروش��ندگان خودرو تهران در حاش��يه 
تک نرخي ش��دن قيمت ارز و تأثير آن 
بر بازار خودرو کش��ور گفت: در شرايط 
جديد بايد منتظر واکنش ش��رکت ها به 

خصوص ش��رکت هاي واردکننده خودرو باشيم. سعيد موتمني 
گفت: در روزهاي گذش��ته برخي ش��رکت ها قيمت محصولات 
خود را افزايش داده و سايت فروش را نيز بسته بودند در حالي که 
هم اکنون نمايندگان رسمي مي توانند واردات خودرو را با دلار 
ت��ک نرخ��ي 4۲۰۰ توماني انجام داده و بايد قيمت محصولات 
خ��ود را کاه��ش دهند. وي افزود: با تک نرخي ش��دن ارز، بازار 
خودرو دچار رکود شده ولي پيش بيني مي شود در آينده قيمت 

خودروهاي وارداتي ريزش خواهد داشت.

عض��و کميس��يون صناي��ع و مع��ادن 
مجلس، واردات را تيغ دو لبه اي دانست 
که اگر موجب تحريک توليدکنندگان 
ب��راي توليد کالاي با کيفيت، قيمت و 
خدمات پس از فروش مناسب شود به 

تحقق ش��عار س��ال جاري کمک مي کند در غير اين صورت به 
ض��رر بخ��ش توليد و صادرات تمام مي ش��ود. حميده زرآبادي 
ادامه داد: دولت با مکانيزم نظام تعرفه گذاري کالا و خدمات و 
رصد چرخه توليد داخلي مي تواند رقابت پذيري و توليد کالاي 
باکيفي��ت ايران��ي را مديريت کند. اي��ن نماينده مجلس گفت: 
حماي��ت از توليدکنن��ده و کالاي ايران��ي در س��ال ۱۳۹۷ نبايد 
مش��ابه حمايتي باش��د که تا اين لحظه از اين بخش شده است 

بلکه بايد اين حمايت اصلاح شود.

يک مقام مسئول از الزام وزارت صنعت، معدن و تجارت 
براي داخلي سازي قطعات خودروهاي وارداتي تا سقف 
۳۰ درصدي در س��ال ۹۷ خبر داد و گفت: در غير اين 
صورت تعرفه واردات عادي خواهد شد. به گزارش مهر، 
حس��ين ش��ريعت درخصوص داخلي سازي آن دسته از 
خودروهاي چيني که در ايران توليد مي ش��وند، گفت: 
براساس آنچه که وزارت صنعت، معدن و تجارت ابلاغ 
کرده، داخلي س��ازي قطعات خودروهاي مونتاژي که 
در ايران توليد مي شود، الزام داخلي سازي ۳۰ درصدي 
را لح��اظ ک��رده و در غي��ر اين ص��ورت، واردکنندگان 
و توليدکنن��دگان خودروه��اي خارجي بايد براي ورود 
قطعات خود، تعرفه بدون تخفيف را بپردازند. وي افزود: 
آنچه که وزارت صنعت، معدن و تجارت مشخص کرده 
براي خودروس��ازان چيني و غيرچيني اس��ت که اگر به 
سقف داخلي سازي ۳۰ درصد نرسد، بايد تعرفه کامل را 
بپردازند. به گفته شريعت، عمق بخشي به ساخت داخل 
از جمله مواردي اس��ت که بايد از س��وي خودروسازان 
ک��ه محصول خارجي مونتاژ مي کنند، پرداخته ش��ود. 
 CBU در غي��ر اي��ن ص��ورت تعرفه آنها مانن��د تعرفه
محاسبه خواهد شد. عضو انجمن واردکنندگان خودرو 
خاطرنش��ان کرد: آنچه که پيش بيني شده درخصوص 
رعايت اس��تانداردهاي ۸۵گانه خودرويي بايد رعايت 
شود و ما نيز تمام استانداردها را به جز دو استاندارد در 

محص��ولات کار خواهي��م کرد. وي از راه اندازي پارک 
فن��اوري خ��ودرو خب��ر داد و گفت: براي راه اندازي اين 
پارک نيازمند حمايت دولت ايران و چين بوديم و در آن 
زمينه مذاکراتي را نيز انجام داده ايم، اما به هر حال ما 
به عنوان يک خودروساز خصوصي نمي توانيم منتظر 
دولت باشيم و به همين دليل مقدمات ايجاد اين پارک 
فناوري را فراهم نموده ايم. شريعت همچنين در پايان 
از اش��تغالزايي ۱۰۰ هزار نفري در س��ال با راه اندازي 
فازهاي جديد کارخانه خودروسازي خبر داد و تصريح 
کرد: تلاش داريم با ايجاد ظرفيت هاي جديد، اشتغال 
را بالا ببريم؛ اين در ش��رايطي اس��ت که ظرفيت فعلي 
4۰۰۰ نفري براي نيروي مستقيم در کارخانه را داريم و 
بيش از ۱۰ هزار نفر نيز به صورت غيرمستقيم مشغول 

به فعاليت هستند.

تصميم وزارت صنعت براي داخلي سازي خودروهاي وارداتي
نايب رييس اتاق بازرگاني ايران با اشاره به موضوع 
مطرح ش��ده درخصوص تعويض ارز رسمي کشور از 
دلار به يورو، اظهار کرد: اين اقدام چندان تفاوتي در 
اصل معاملات به وجود نمي آورد و فقط فروشندگان 
بايد در اين باره توجيه ش��وند. به گزارش ايس��نا، در 
هفته گذشته بازار ارز با نوساناتي مواجه شد تا جايي 
که دلار تا ۶۰۰۰ تومان هم پيش رفت؛ لذا از سوي 
مسئولان عالي اعلام شد که دلار تک نرخي شد و 
نرخ رس��مي آن 4۲۰۰ تومان است و هرگونه فروش 
دلار بيش��تر از اين قيمت قاچاق محس��وب مي شود. 
در اين ش��رايط، موضوعاتي در زمينه اين تصميم و 
تاثيراتي که بر اقتصاد و تجارت دارد مطرح مي شود 
و به اعتقاد کارشناسان و فعالان اقتصادي اين اقدام 
ب��ه موق��ع بود. علاء ميرمحمد صادق��ي در رابطه با 
آش��فتگي هاي بازار ارز طي روزهاي گذش��ته را به 
خاطر عملکرد دلالان و ش��يوع ش��ايعات دانس��ت. 
ناي��ب ريي��س اتاق بازرگاني گفت: به نظر مي رس��د 
اتفاقاتي که در روزهاي گذشته افتاد به خاطر فعاليت 
دلالانه برخي افراد و توسعه شايعات در بازار بود که 
توس��ط دولت مهار ش��د. اما مردم که ارزش سرمايه 
خود را در خريد مي ديدند و حتي کس��به مختلف که 
ممک��ن بود در ش��رايط ع��ادي روي معاملات خود 
در بهترين ش��رايط تا ۱۰ درصد س��ود کنند، سرمايه 

خ��ود را وارد ب��ازار اغواکنن��ده ارز کردند تا بتوانند از 
منافعي ۲۰ تا ۳۰ درصدي بهره مند ش��وند که خود 
اين موضوع موجب تش��ديد تلاطم قيمت ارز ش��د. 
ناي��ب رييس ات��اق بازرگان��ي درخصوص وضعيت 
واردکنن��دگان و صادرکنندگان گفت: مي توان گفت 
ک��ه هم��ه تجار نگران اين ب��ازار ارز بودند. به عنوان 
مث��ال صادرکنن��دگان که قرارداد ف��روش خود را با 
طرف خارجي بس��ته، بخش��ي از کالاها را تهيه کرده 
و به دنبال تامين بخش ديگري از کالاي صادراتي 
خ��ود بودن��د، از وضعيت فعلي دچار نگراني ش��دند. 
ميرمحم��د صادق��ي اضافه ک��رد: واردکنندگان نيز 
وضعيت مش��ابهي داش��تند و تقريبا به خاطر اختلاف 
قيمت��ي ک��ه به وج��ود آمده بود، س��رمايه خود را در 

خطر مي ديدند.

جايگزيني يورو تفاوتي در معاملات تجاري ايجاد نمي کند

لزوم بازگشت ارز صادرکنندگان به نظام ارزي کشور
رييس سازمان توسعه تجارت با تاکيد بر اينکه طبق بخش نامه هاي 
جديد صادر شده لازم است ارز حاصل از صادرات به نظام ارزي کشور 
منتقل شود، گفت: مشکل اصلي بازار ارز معامله ها و سفته بازي هاي 
ع��ده اي خ��اص ب��ود که براي ايجاد درآم��د از ارز انجام مي دادند. 
مجتبي خسروتاج، معاون صادراتي وزير صنعت، معدن و تجارت 
در يک برنامه تلويزيوني با اشاره به اينکه پيش از تک نرخي شدن 
ارز مش��کلات متعددي براي تجار ايجاد مي ش��د، توضيح داد: در 
س��ال هاي گذش��ته ما بخش��ي از کالاهاي وارداتي را به سمت ارز 
آزاد هدايت کرديم و به اين ترتيب بيش از 4 هزار و 4۰۰ کالا به 

سمت ارز آزاد رفتند.
خس��روتاج افزود: در ماه هاي گذش��ته نيز بسياري از واردکنندگاني 
که قراردادهاي متعدد داشتند و بر اين اساس ملزم به واردات بودند، 
با توجه به نرخ ارز دچار مشکلاتي مي شدند. از سوي ديگر برخي 
صنايع پايين دس��تي براي تأمين مواد اوليه خود از طريق مکانيزم 
بورس مش��کلاتي داش��تند زيرا بر اس��اس ارز آزاد کار مي شد و در 
نهايت تأمين مواد اوليه براي واحدهاي پايين دس��تي گران تمام 
مي ش��د. رييس س��ازمان توس��عه تجارت همچنين اظهار کرد: از 
س��وي ديگر، برخي از تجار که در گذش��ته از صندوق توس��عه ملي 

وام هاي��ي را درياف��ت کرده بودند، مل��زم به بازپرداخت اين رقم ها 
در موع��د مق��رر بودن��د اما با توجه به تغييرات صورت گرفته در نرخ 
ارز چني��ن امکان��ي براي آنها مهيا نبوده و دچار مش��کلات متعدد 
مي ش��دند. خسروتاج گفت: اکنون با سياستگذاري صورت گرفته 
اين مشکلات برطرف خواهد شد اما بايد توجه داشت که اجراي 
اين سياست امري است که نياز به همکاري بخش هاي مختلف 

براي تسريع امور دارد.
معاون صادراتي وزير صنعت تصريح کرد:  همواره صادرکنندگان 
نوسان نرخ ارز را مشکلي مي دانستند که امکان برنامه ريزي را از 
آنها سلب مي کرد. در واقع مطلوب نرخ ارز آن است که اين رقم به 
طور تدريجي و براس��اس مابه تفاوت تورم داخل و خارج محاس��به 
ش��ود. اگر ما در چنين ش��رايطي قرار داش��ته باش��يم و صادرکننده 
م��ا بدان��د نرخي ثابت و با حمايت دولت برخوردار اس��ت، مي تواند 
براي ايفاي تعهدات خود با برنامه ريزي براي سال هاي بعد اقدام 
کند. خسروتاج اظهار کرد: اکنون سياست هاي اعمال شده بيشتر 
براس��اس شفاف س��ازي و جلوگيري از خروج غيرضروري ارز از 
کش��ور طراحي ش��ده است. در گذشته صادرکنندگان درآمد ارزي 
خود را به صرافي ها منتقل مي کردند و واردکنندگان نيز ارز مورد 

نياز خود را از طريق صرافي ها خريداري مي کردند. البته ارز بانکي 
هم وجود داشت اما نيمي از نيازها از طريق صرافي ها تأمين مي شد. 
حال با ايجاد سامانه هاي متعدد و سياست هاي دولتي اين موضوع 
ساماندهي مي شود و ما به خوبي قادر به تشخيص اين هستيم که 
درآمد ارزي حاصل از صادرات چگونه به چرخه بانکي بازمي گردد. 
رييس سازمان توسعه تجارت با تاکيد بر اينکه در قالب سامانه نيما، 
صادرکنندگان، واردکنندگان، صرافان و بانک ها مي توانند به مبادله 
با يکديگر بپردازند، اظهار کرد: حتي در روزهاي گذشته و در حضور 
رياست جمهوري مصوب شد که صادرکنندگان در صورتي که نياز 
به واردات داش��ته باش��ند، مي توانند در اين س��امانه اعلام کنند که 

واردات آنها از محل ارز صادراتي انجام مي شود.
رييس سازمان توسعه تجارت با اشاره به بحث مقررات واردات و 
صادرات و با بيان اينکه هر ساله اين قوانين در قالب يک کتاب منتشر 
مي شود، گفت: در سال گذشته ۳۳۰ قلم کالاي وارداتي به دليل آن 
که توليد داخل داشتند، با افزايش تعرفه هاي وارداتي مواجه شدند. 
وي افزود: به طور کلي در سال گذشته نرخ موثر تعرفه هاي گمرکي 
ما حدود نيم درصد افزايش داش��ت که اين موضوع را مي توان در 
جهت حمايت از توليدات ملي دانست. اکنون نيز اين پروسه حالت 

پويا دارد و ما هرگاه مطلع مي ش��ويم در بخش��ي ظرفيت توليدي 
افزايش پيدا کرده، تعرفه هاي گمرکي را مورد بررسي مجدد قرار 
مي دهيم. خس��روتاج با بيان اينکه طبق آمارهاي گمرکي ارز ۵۰ 
درصد کالاهاي ترخيص شده توسط بانک  تأمين شده و ۵۰ درصد 
باقي مانده به صورت غيربانکي تأمين شده، توضيح داد: حال اگر 
گفته شود درآمد 4۷ ميليارد دلاري صادرات در سال گذشته به کجا 
رفته، ما هم اطلاع  دقيقي نداريم و بر همين اساس، سامانه اي مانند 
نيما طراحي شده است تا وضعيت اين درآمدها مشخص شود. وي 
همچنين اظهار کرد: براساس بخشنامه ها بايد صادرکنندگان براي 
برخورداري از معافيت هاي مالياتي درآمد خود را به سيستم ارزي 
کشور بازگردانند. البته از طريق سامانه نيما براي اين افراد امکاني 

وجود دارد که بتوانند ارز مورد نياز خود را هم تأمين کنند.
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